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نمی توانیم در دنیای ذهنی صد سال پیش باشیم

منتخب مردم تهران در مجلس شورای اسلامی،  گفت: با تغییر نگاه خود به نظام بین الملل می توانیم مشکلات کشور را حل کنیم. غلامرضا حیدری گفت: استقلال و رفاه با تکنولوژی عجین شده است، دیگر 
نمی توان در دنیای ذهنی صد سال پیش باشیم و با این نگاه بخواهیم نیازهای امروز کشور را دفع کنیم. باید نگاه مثبتی به نظام بین المللی داشته باشیم و منافع ملی کشورمان را دوست دائمی خود تلقی کرده و 
بر اساس این شاخص میزان ارتباطات بین المللی خود را تنظیم کنیم. حیدری همچنین تصریح کرد: با تغییر نگاه به نظام بین المللی می توانیم سطح اعتماد بین المللی به کشورمان را افزایش دهیم و سرمایه 

داخلی و خارجی جذب کنیم. با جذب سرمایه و تکنولوژی زمینه ایجاد اشتغال و افزایش رفاه و معیشت مردم فراهم می شود و این عوامل به سایر شاخص های اجتماعی هم تأثیر مثبت می گذارد. این منتخب 
مردم تهران در ادامه با بیان اینکه مردم به احساس امنیت، آزادی و آرامش نیاز دارند،  افزود: دستگاه های امنیتی کشور باید دقیق عمل کنند ولی نباید به عموم جامعه بدبین باشند. نگاه این دستگاه ها 

نیز باید مثبت باشد. از سویی نظام ما جمهوری است و یکی از نیازهای نظام جمهوری، وجود احزاب است. بنابراین باید بستر برای فعالیت حزبی هم فراهم باشد و نگاه امنیتی و منفی نسبت به احزاب 
وجود نداشته باشد. البته مجلس دهم هم می تواند در این زمینه نقش مهمی داشته باشد به شرطی که برآیند عمومی مجلس نگاه خوش بینانه و مثبت باشد.

لاریجانی خلاف مواضع ما عمل نکند
جواد کریمی قدوســی دربــاره اختلاف های 
اصولگرایان و علی لاریجانی در مجلس نهم 
و حمایت این جریان از ریاست او در مجلس 
دهم گفت: در جلسه خصوص که به همراه 
چند نفر دیگر از دوســتان با آقای لاریجانی 
داشتیم، صریح و روشــن و شفاف، مواضع و 

انتقادهای خودمان را نسبت به عملکرد ایشان مطرح کردیم. او افزود: به آقای 
لاریجانــی تاکید کردم، از ابتدا تا الان و از این پس، شــما یک چهره اصولگرا 
هستید و آشنایی من با شما به سپاه پاسداران بازمی گردد که کنار یکدیگر بودیم و 
از نظر بنده، آقای لاریجانی یکی از قوی ترین روسای مجالس شورای اسلامی 
است اما به برخی مواضع ایشان در حوادث پس از انتخابات سال ۸۸ و همچنین 
برخی مسائل در مجلس هشتم، ایراد داشته و دارم و امروز هم اگر چنین مسائلی 

پیش بیاید، ما همچنان همان رفتار گذشته را با او خواهیم داشت.

تصمیماتی که با شعور آدم بازی می کرد
مســعود پزشــکیان بــا اشــاره بــه بعضی 
اشــکال ها در مجلــس نهم گفــت: مثلا 
دیدیم که می خواســتند در  ۶ روز، قانون ۵ 
ســاله تصویب کند. این نــوع تصمیم ها در 
مجلس نهم بازی با شــعور آدم است برای 
اینکه شما هیچوقت نمی توانید یک قانون 

۵ ســاله را در عرض ۱ ماه یا ۲ماه جمع بندی کنید، معلوم اســت خیلی از 
مسائل نادیده گرفته شده اســت. تجربیات جمع بندی نشده و مستندات 
ارزیابی نشــده است. نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی افزود: باید 
کاری کنیم که چیزی را که به عنوان قانون می خواهیم بنویســیم، اولویت 
جامعه باشــد، مناســب ترین پیام باشــد بهتریــن روش باشــد و مقبولیت 
اجتماعی را بتواند پشــت ســر خودش داشته باشــد، این نیاز به بررسی و 

کارشناسی و تحقیق دارد.

اعتبارنامه قاضی پور تایید شد
سخنگوی شــعبه یک بررســی اعتبارنامه 
های مجلــس از تصویب تمامی اعتبارنامه 
های ارجاعی به این شعبه خبر داد. محمد 
قســیم عثمانی بــا اعلام ایــن خبر گفت:  
اعتبارنامــه همه منتخبــان مجلس که به 
این شعبه ارجاع شده بود بررسی و تصویب 

شد و اعتبارنامه نادر قاضی پور نیز با اکثریت آراء )نه اتفاق آراء( به تصویب 
رســید. قرار است در جلسه علنی فردا ) سه شــنبه( مجلس شعب ۱۵ گانه 
گزارشی از تصویب اعتبارنامه های منتخبان را در صحن علنی ارائه کنند.  
پیش از این انتشــار کلیپی از ســخنان نادر قاضی پور در جریان انتخابات 
مجلس که حاوی اظهارات توهین آمیزی نسبت به زنان و قومیت ها بود، 
با واکنش هایی روبرو شــده بود و کمپینی برای عدم تصویب اعتبارنامه او 

تشکیل شده بود.

شمخانی: در عراق از 
مرزهای خود دفاع می کنیم

دریابــان علــی شــمخانی در ســومین همایــش 
تبییــن اندیشــه های دفاعــی امــام خامنــه ای که 
صبــح روز دوشــنبه در دانشــگاه صنعتــی مالــک 
امیــدوارم  کــرد:  اظهــار  شــد،   برگــزار  اشــتر 
ایــن همایش بــه توســعه اقــدام و عمــل در حوزه 
 دفاع منجــر شــود و هدفش فقــط تولیــد گفتمان 

نباشد.
وی گفــت: در کشــور شــاید یکــی از مقرب ترین 
رهبــری،  فرامیــن  اجــرای  در  دســتگاه ها 
نیروهــای مســلح هســتند و ایــن مایــه افتخــار 
اســت. کســانی که روزی نقــش سربازســازی در 
آزادســازی خرمشــهر داشــتند امــروز در میــدان 
و ولایــت ســرباز  فرامیــن رهبــری  بــه   عمــل 

هستند.
دبیر شــورای عالی امنیــت ملی درباره چشــم انداز 
مســائل دفاعــی و امنیتــی کشــور، گفــت: ما در 
حــال حاضــر بــا چالش هــای دوگانــه یــا دوگانه 
چالش زا مواجه هســتیم. مــا به مفهــوم جمهوری 
اســلامی ایران قدرتی برآمده و ملموس شــده ایم و 
هم زمــان تهدیــدات و آســیب پذیری های مان هم 
افزایــش یافته اســت. بیــن فرصت هــا و تهدیدات 
مــا پیوســتگی وجــود دارد و ثبــات پیش شــرط 
 توســعه اقتصادی کشــور و جایــگاه مــا در منطقه 

است.
وی ادامــه داد: امروز ماهیت تهدیــدات تغییر کرده 
است. قبلًا آمریکا و اســرائیل تهدیدات ما محسوب 
می شــدند اما امروز دیگر تهدیدات ســنتی نیســتند 
بلکه از ســوی گروه هــای تکفیــری در جنگ های 
نیابتی هســتند و بسیار موثر اســت که از این میدان 
پیروز خــارج شــویم. اقتــدار ایــران ابرقدرت ها در 
 منطقــه را مجبــور کــرده تــا از تهدیــد نظامــی ما 

دور شوند.
وی تأکیــد کرد: مــا باید ســرباز اقتصــاد مقاومتی 
باشیم. باید بیل و کلنگ برداریم و همچنین ضرورت 
پرداختن به اقتصاد مقاومتی را برای مردم جهت دهی 

کنیم. 
بایــد صرفه جویی کــرده و جلوی اســراف را بگیریم 
و همپــای با ایــن مســأله در حوزه دفاعــی و دانش 
کــه از ارکان اصلــی ادبیــات و گفتمــان رهبــری 
اســت،  عمل کنیم و اگــر بتوانیم به ایــن توانمندی 
برســیم ثبات و توســعه ما به سمت شــناخته شدن 
از ســوی قدرت هــای دیگــر حرکــت می کنــد و 
 بدیهی اســت کــه می توانیم به یک الگــو در منطقه 

تبدیل شویم.
شــمخانی افــزود: عــلاوه بر اینهــا همزمــان باید 
قــدرت دفاعی خــود را به نمایــش بگذاریــم. ما در 
عــراق از مرزهــای خــود دفــاع می کنیــم و اجازه 
نمی دهیم در ۵0 کیلومتــری مرزهای ایران اقدامی 
صــورت گیــرد. مــا از مــردم ســوریه در مقابلــه با 
 تکفیری ها و همچنین از آرمان های مردم فلسطین 

دفاع می کنیم.
وی خاطرنشــان کــرد: تولید این قــدرت  آفت هایی 
از جملــه نفــوذ دارد. نفــوذ در تصمیم ســازان و 
تصمیم گیران به شــکل یک فرآیند عمل می کند اما 
مقام معظم رهبری بسیار حساس است و به سرعت 
عکس العمل نشان می دهد و از دستاوردهای نظام 
و قدرتی که تولید شــده و اســتقلال کشــور صیانت 

می کند.

 دولت نمی تواند چرا حج لغو شد؟
درمورد حصر کاری کند رئیس ســازمان حج و زیارت با افشاگری کارشــکنی عربســتان در موضوع حج، از محتوای ۱۱ بند منفی تحکم آمیز 

ســعودی ها در تفاهم نامه ای که دولت ایران حاضر به امضای آن نشد، پرده برداشت. وی ممنوعیت نصب پرچم ایران 
روی ساختمان ها، ممنوعیت استقرار چادرهای امداد و نجات ایران در مسیرها، ممنوعیت برگزاری مراسم ها ازجمله 

دعای کمیل ازجمله موارد مطرح شده از سوی عربستان عنوان کرد.

تفاهم نامه پیشنهادی عربستان کاملا یک طرفه بود
 ســعید اوحدی با بیان اینکه دولت عربســتان بیش از ۱۱ بند را به تفاهم نامه حج ایران و این کشور اضافه کرده بود که 
سال های گذشته خبری از آنها نبود گفت: محدودیت در استفاده  زائران ایرانی از هواپیمای شرکت های داخلی و صدور 
ویزا در کشور ثالث از جمله  این بندهای منفی تفاهم نامه حج بود که بعد از ساعت ها رایزنی نظر آنها در این باره تغییر کرد؛ 
اگر چه در موضوع صدور ویزا در خاک ایران، هیچ هماهنگی و توافقی بین وزارت خارجه عربســتان و حافظ منافع آنها 
در ایران یعنی سفارت سوئیس صورت نگرفته بود. وی بیان کرد: تفاهم نامه پیشنهادی عربستان کاملا یک طرفه بود 
و روح تفاهم نامه های قبلی در آن جریان نداشت. برداشت ما این بود که اگر دولت عربستان اعتقاد دارد حج از مسائل 
سیاسی جداست، پس چرا چنین تفاهم نامه ای را آن هم با تاخیر و با اعمال محدودیت، تنظیم می کند؟ ما به آنها متذکر 
شدیم که استفاده از ناوگان هوایی داخلی حق زائران ایرانی است و قانع کردن طرف سعودی حدود سه ساعت و نیم زمان 
برد. اوحدی تاکید کرد: در خصوص صدور ویزا وزارت حج عربســتان هیچ اراده ای نداشت و در دور نخست مذاکرات، 
صراحتا اعلام کرد که باید با وزارت خارجه شان هماهنگ کند و تاکید کرد راهکاری تبیین نکرده اند. این چگونه ممکن 
است؟ ما برای امضا تفاهم نامه به عربستان رفته بودیم. دولت این کشور با ایران روابط سیاسی اش را قطع کرده است، 
مگر می توانستند راهکاری نداشته باشند؟ مساله آن است که عربستان اراده جدی برای نپذیرفتن زائران ایرانی داشت 

و می خواست با خریدن زمان، مانع حج ایرانی ها شود.

ممنوعیت نصب پرچم و استقرار چادرهای امداد و نجات ایران
رئیس ســازمان حج و زیارت به دیگر بندهای منفی این تفاهم نامه اشاره کرد و گفت: ممنوعیت نصب پرچم جمهوری 
اسلامی ایران در ساختمان های مورد استفاده زائران ایرانی و همچنین در مسیر حرکت زائران، یکی از بندهای منفی 
این تفاهم نامه بود. این در حالی اســت که ما پیشنهاد داده بودیم در مسیرهای پرازدحام، تابلوهای اطلاع رسانی مزین 
به پرچم جمهوری اســلامی ایران نصب شــود تا هدایت زائران در چنین مناطقی به درســتی و با رفع مشــکلات قبلی 
صورت گیرد. تنها امکان ما برای اطلاع رسانی، پرچم کشــورمان است. چه دلیلی برای محدود کردن آن وجود دارد، 
غیر از اینکه عربســتان با عینک ذره بینی به حج ایرانی ها نگاه می کند؟ اوحدی ادامه داد: اعمال محدودیت در تعداد 
درمانگاه های ایران در عربســتان هنگام موســم حج، اعمال محدودیت در انتقال دارو برای استفاده  زائران ایرانی در 
عربستان، اعلام جزئیات اطلاعات پزشکان ایرانی اعزامی به حج و همچنین تعیین ظرفیت برای پزشکان، بند منفی 
دیگر این تفاهم نامه بود که واکنش صریح ما را در پی داشــت. وی اضافه کرد: عربستان همچنین استقرار چادرهای 
امداد و نجات ایرانی ها را در مسیر جمرات و مشعر، ممنوع و تاکید کرد که درمانگاه های ایرانی باید مجوز استقرار داشته 
باشند. چنین محدودیت هایی در شرایطی اعمال می شود که عربســتان به عنوان میزبان حجاج باید قبول کند که در 

فضای مشورتی، خدمات را توسعه دهد، نه آنکه آن را محدودتر کند.

ماجرای مچ بندهای الکترونیکی و دعای کمیل
او همچنین درباره دســتور عربســتان برای اســتفاده  زائران ایرانی از »مچ بند الکترونیکی«، توضیح داد: متاســفانه 
رســانه های ایرانی به موضوع دستبند، درســت نپرداختند. خود سازمان حج اســتفاده از چنین دستبندی را به عنوان 
جایگزین کارت های PVC که در فاجعه منا مخدوش و شناسایی زائران را دشوار کرد پیشنهاد کرده بود، ولی مساله آنجا 
بود که دولت عربستان صراحتا اعلام کرد این مچ بندها را خودش طراحی می کند و به ایران اجازه نمی دهد طرح خود 
را اجرا کند. اوحدی سپس به بند منفی دیگری از این تفاهم نامه  امضانشده اشاره کرد که بحث داغ رسانه های سعودی 
نیز بوده است و درباره  آن گفت: آنها تاکید کردند که زائران ایرانی حق برگزاری هیچ مراسمی را در اماکن عمومی ندارند. 
پرســش ما این است که مگر حج غیر از این اســت که بهره برداری معنوی از آن می شود؟ آیا برگزاری جشن غدیر خم و 
سوگواری برای شهادت ائمه )ع( خلاف است؟ وزیر حج عربستان در دو دور مذاکرات، منطقی برای پاسخگویی نداشت.

آیت الله هاشمی رفسنجانی درباره احتمال دیدار روحانی و اوباما گفت: »در این شرایط اصلًا احتمالش هم نیست. وقتی 
رهبری مخالف باشــند، آقای روحانی این کار را نمی کنند. حتی آن تلفنی که کردند، در آنجا به ایشــان فشار آمد که تلفن 
کردند«. رئیس  مجمع تشــخیص مصلحت نظام در گفت وگو با »آفتاب نیوز« درباره آینده روابط ایران و آمریکا اظهار کرد: 
»اگر آمریکایی ها عقل به خرج بدهند و درست عمل کنند، می توانند به جای خوبی برسند. من راه حلش را این می دانم که 
آمریکایی ها مدتی باید نرمش نشان بدهند«. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در بخشی از این گفت وگو، در پاسخ 

به پرسشی درباره رفع حصر نیز تاکید کرد: »درباره حصر نباید از دولت توقعی داشته باشید. دولت نمی تواند کاری بکند«.

مسئله مان با عربستان قابل حل است
هاشــمی رفسنجانی درخصوص آینده روابط ایران و آمریکا گفت:  آمریکایی ها حتی بیشتر از ما می خواهند که با ما رابطه 
داشته باشند. ولی در زمان امام)ره( ایشان هیچ وقت راه ندادند. در زمان آیت الله خامنه ای هم ایشان هیچ وقت به صورت 
رابطه مســأله را مطرح نکردند. تنها اقدامی که کردند، حدود یک ســال قبل از اینکه دولت آقای روحانی بیاید، ایشــان با 
میانجی گری ســلطان عمان که از طرف آمریکایی ها به او پیشنهاد شده بود، آنها خدمت آقا آمدند و ایشان موافقت کردند 
که مذاکره در عمان به صورت محرمانه مطرح شود. دو جلسه هم برگزار شد. معلوم شد که این مذاکرات به جایی نمی رسد. 
وی با بیان اینکه اگر آمریکایی ها عقل به خرج بدهند و درست عمل کنند، می توانند به جای خوبی برسند اظهار کرد: آن ها 
در داخل خودشان مشکلات زیادی دارند و بیشتر از ما مشکل دارند و ما هم در اینجا مخالف و موافق، تندرو و معتدل، داریم. 
در آمریکا که جمهوری خواهان کنگره را دارند، عملًا مخالف این کار بودند. اسرائیلی ها که خیلی در آنجا طرفدار و نفوذ دارند، 
مخالف هستند. کشورهای منطقه که نفتی هستند و آمریکایی ها در منطقه با آنها کار دارند، مخالف هستند. اوباما تحت فشار 
همه ی اینها جریان را هدایت کرد و به اینجا رساند، ولی آن مشکلات داخلی باقی است.  رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درخصوص دیدار روحانی و اوباما گفت: در این شرایط اصلًا احتمالش هم نیست. وقتی رهبری مخالف باشند، آقای 
روحانی این کار را نمی کنند. حتی آن تلفنی که کردند، در آنجا به ایشان فشار آمد که تلفن کردند. فکر می کنم در این شرایط 
زمینه ی ملاقات آقای روحانی نیست و آقای روحانی هم اقدام نمی کند.  هاشمی درمورد رابطه با عربستان تاکید کرد: من 
این موضوع را قابل حل می دانم. الان که بدتر از بعد از جنگ نیست. در جنگ، عربستان چقدر به صدام کمک می کرد! بعد از 
جنگ در مدت کوتاهی توانستیم عربستان را به یک همکار در منطقه تبدیل کنیم. وی با بیان اینکه همه مسائل فی مابین را 
داشتیم حل می کردیم گفت: ولی دولت قبل برخوردهای دیگری کرد. من فکر می کنم باز هم می شود. آنها می دانند که حتی 
اگر همه با هم باشند، نمی توانند با ایران کاری بکنند. با یمن به آن صورت نتوانستند کاری بکنند، در حالی که همه جمع شده 

بودند. ایران با همه کشورهای منطقه فرق دارد. من فکر می کنم با عربستان می توانیم مسأله را حل کنیم.

هرکسی را که فکر می کردند رای می آورد، سلب صلاحیت کردند
هاشمی رفسنجانی درخصوص اینکه اخیراً نقل قولی از او در رسانه ها منتشر شد مبنی بر اینکه با توجه به فضایی که پیش 
آمــده ، او با خیال راحت می تواند از این دنیا وداع کند اظهار کرد: آن حرف من متوجه نقطه خاصی بود. سیاســت دنیا، 
سیاســت منطقه و سیاست داخلی همیشه در تحول است. هیچ سیاستمداری خیالش راحت راحت نیست. مخصوصاً 
اینکه کشورها و افرادی دشمن هســتند. ما دشمن کم نداریم. به همین خاطر خیال هیچ کس راحت نیست. آن جمله 
من مربوط به یک ناراحتی، یعنی مربوط به انحراف اجرایی کشــور بود. آن حالت هر کســی را نگران می کرد که کشور 
را دارند به گونه ای اداره می کنند که به بن بســت و شــاید به جنگ می رســد.  وی با بیان اینکه اگر یارانه را صرف تولید و 
اشتغال کنند و در هر خانه یک نفر شاغل باشد، احتیاج به یارانه نیست که به هر نفر ماهی 4۵ هزار تومان بدهیم اظهار 
کرد: واقعاً نگران بودیم که این انقلاب کجا می رسد. تندروی هایی که بعضی از گروه های سیاسی، بعضی از آقایان قم، 
بعضی از افراد شــاخص روحانیت و تریبون ها می کردند، چیزهایی بود که مردم را از انقلاب دور می کرد. هاشمی تاکید 
کرد: در دو انتخابات هم ثابت کرد که فهمیده عمل می کند. در انتخابات اخیر می دانید که هر کسی را که فکر می کردند 
گاه بودند که به پیشنهادهای بعدی به خوبی رأی دادند و این  رأی می آورد، ســلب صلاحیت کردند. ولی مردم آن قدر آ

نشان داد که مردم راهشان را پیدا کرد ه اند. 

ایسنا نوشت: مجالس دهگانه و سهم منتخبین تهرانی  از هیات رئیسه مجلس
مجلس دهم در تاریخ مجالس دهگانه جمهوری اسلامی تنها مجلسی است که از منتخبین مهمترین حوزه انتخابیه کشور یعنی تهران، 

گزینه ای در بین سه عضو شاخص هیئت رئیسه مجلس یعنی رئیس و نواب آن وجود ندارد.

 خبرآنلاین نوشت: »ریاست« لاریجانی مرکز ثقل امید اصولگرایان
در یک سوی میدان رقابت بر سر کرسی ریاست مجلس؛ محمدرضا عارف، مرد اول اصلاح طلبان بود که با بیشترین رای تهرانی ها به 

پارلمان رسیده بود و سویی دیگر نیز علی لاریجانی با کوله باری از تجربه ریاست بر مجلس.

 تسنیم نوشت: شغل جدید نمایندگان پیشین تهران چیست؟
ار نهمین دوره مجلس شورای اسلامی یک هفته ای است که تمام شده و حالا سوال اینجاست "نمایندگانی که چهارسال راه میدان 

بهارستان را برای حضور در ساختمانی هرمی شکل در شرق این میدان در پیش می گرفتند، از این پس سر چه کاری حاضر می شوند؟"

 فردا نیوز نوشت: ریاست مجلس؛ پاداش دولتی ها به لاریجانی
آنان که مدعی دموکراسی خواهی و قائل به چرخش قدرت و حاکمیت عقلانیت بوروکراتیک هستند به طبع نباید از اقتضائات آن عصبانی و 

افسرده شوند و هرجا که فرد مدنظرشان مورد انتخاب قرار نگرفت اخلاق محور شوند.

عکس روزسایت نگار

بازگشت پیکر شهید 
مدافع حرم علی اصغر 
شیردل پس از یکسال.

خبرنامه


